
Sã investesc pe piaþa de capital
din România?

M
ajoritatea românilor au auzit despre
piaþa de capital prin prisma "cuponia-
delor" din 1992 ºi 1995, prin care toþi
românii care împliniserã la cel mo-

ment 18 ani au primit cupoane nominale prin care
puteau achiziþiona acþiuni. Cei mai tineri de 35 de
ani au vãzut la televizor sau pe telefoanele mobile
afiºate cotaþii bursiere ºi, în ultimii ani, au învãþat
schematic la orele de economie din liceu, în doar
7-8 pagini, ce înseamnã tranzacþiile bursiere ºi care
este rolul bursei. Au mai auzit sau citit in mass-me-
dia cã diverse personalitãþi au câºtigat sau au pier-
dut sume importante de bani pe piaþa de capital.
Informaþii sumare, insuficiente ºi incomplete pen-
tru a lua iniþiativa de a cãuta o companie de broke-
raj ºi a de a deveni investitor activ la bursã.

În prezent, existã 9 milioane de acþionari la so-
cietãþile tranzacþionate la Bursa de Valori Bucu-
reºti, însã doar câteva mii
sunt preocupaþi de soarta
portofoliilor lor ºi sunt in-
vestitori activi.

Ce înseamnã de fapt a de-
veni investitor? Înseamnã în
primul rând a avea încredere
în companiile listate pe piaþa
de capital, în managementul
lor ºi în planurile de dezvol-
tare ale acestora. "Dacã nu ai
structura necesarã pentru
a-þi dezvolta propriul busi-
ness, poþi totuºi câºtiga dacã
ai capacitatea de a vedea po-
tenþialul de dezvoltare al afa-
cerilor concepute si conduse
de alþii," a declarat Matei Fili-
pidescu, Director, Banking &
Corporate Finance, BCR, în cadrul unui eveniment
de promovare a ofertei publice iniþiale de vânzare
de acþiuni AdePlast cãtre piaþa de retail, desfãºurat
la sediul Bursei de Valori Bucureºti.

"Mesajul pe care vrem sã-l dãm investitorilor
este sã vinã alãturi de o companie 100% romanea-
sca în procesul nostru ambiþios de dezvoltare," a
afirmat Marcel Bãrbuþ, preºedinte ºi acþionar ma-
joritar al AdePlast, prima companie privatã româ-
neascã ce a ales sã se finanþeze prin intermediul
pieþei de capital în ultimii ani.

"Mulþi dintre angajaþii Nuclearelectrica, în mo-
mentul derulãrii ofertei publice iniþiale, ºtiau puþi-
ne sau nu ºtiau deloc despre piaþa de capital. Dar
cunoºteau compania, au cumpãrat acþiuni pentru

cã aveau încredere în companie," a declarat Mihai
Chiºu, Sales & Tradingal Swiss Capital, la BVB Focus
Investitori, întâlnirea lunarã organizatã de BVB cu
scopul de indentifica împreunã cu comunitatea
bursierã modalitãþi viabile de dezvoltare a pieþei
de capital.

Pe lângã beneficiile directe pe care investitorii le
pot obþine din plasarea economiilor în companii
solide financiar de pe piaþa de capital din România,
existã ºi un avantaj indirect, rezultat din susþinerea
dezvoltãrii pieþei locale din perspectivã macroeco-
nomicã.

"Cu banii proveniþi de pe piaþa de capital, AdePlast
va demara construirea unei fabrici producãtoare
de vatã bazalticã ºi va creea numeroase locuri de
muncã," a spus Nicu Grigoraº, Head of Front offi-
ce ºi Analist Investment Banking, Intercapital
Invest.

În acelaºi timp, "companii-
le listate la bursã sunt pregã-
tite sã deschidã uºile
investitorilor", dupã cum
afirma Ludwik Sobolewski,
director general al Bursei de
Valori Bucureºti, vorbind
despre nivelul de transpa-
renþã solicitat companiilor
de pe piaþa de capital. "Com-
paniile din România au nevo-
ie sã simtã presiunea
acþionarilor minoritari," a de-
clarat Gabriel Dumitraºcu, di-
rector pentru privatizare al
Departamentului de Energie,
în cadrul conferinþei de presã
de lansare a ofertei publice
Nuclearelectrica.

În România, economiile populaþiei sunt atrase în
majoritate de sistemul bancar. Pentru mai multã
siguranþã financiarã, diversificarea tipurilor de pla-
samente este una dintre regulile implicite, un mo-
del în acest sens fiind SUA, unde 70% dintre
economiile populaþiei sunt plasate pe piaþa de ca-
pital.

"În aceastã perioadã, în România se desfãºoarã
cel mai amplu program de privatizare prin bursã
din Europa. Companii private româneºti au înce-
put sã vinã cãtre piaþa de capital pentru finanþare.
Aveþi ºansa de fi primii care investiþi. România poa-
te deveni o poveste de succes, din care veþi face
parte", dupã cum afirma Ludwik Sobolewski, la o
conferinþã de presã.


